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Abstract 

Several studies highlighted the positive and negative impact of the lockdown caused by 

corona (COVID-19) on the different ages and the areas surrounding them. The study aimed to 

assess the positive socio-cultural effects of the stay at home due to COVID-19.The data were 

collected from general population using cross-sectional design through completing online 

self- administered questionnaire from 964participants. The data consisted of key socio-

demographic data, social factors like (bonding, enjoyment, and communication) and cultural 

factors like (knowledge, electronic applications and research). Data were analyzed using 

quantitative methods and presented in tables and graphs. Among the 964participants, (492) 

51% were female and (472) were male. Age of (549) 57% was between 30 -50 years. (607) 

63% of the participants were from Sudan. (839) 87% of the participants agreed that the 

lockdown increases the family bonding, (916) 95% of the participants agreed that it increases 

the enjoyment of children and satisfaction of being with their parents,(713) 74%of the 

participants agreed that it increases the communication with extended families through the 

media, (848) 88% of the participants agreed that it help in arranging the priorities of the 

family's needs, (848) 88% of the participants agreed that it gives a chance to rearrange the 

family living condition and (492) 51% of the participants agreed that it decreases financial 

consumption of the family. In conclusion, the lockdown and long-lasting stay at home due to 

COVID-19 impacted numerous effects on the family member’s life and their life. This study 

highlighted the positive effects of staying at home on the family member’s life. The findings 

revealed many of the effects that affected positively on the family members.  
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ا
 2021على السودانيين  19-ثار الجتماعية الثقافية للإغلاق بسبب كوفيدال

 2احمدهاشم منصور و  1محمدحمد أخالدة 
 جامعة الملك خالد المملكة العربية السعودية ،تمريضكلية ال1

 الاكاديمية العليا للدراسات الاستراتيجية والأمنية، الخرطوم، السودان2

   khmohamed@kku.edu.sa   المؤلف:

 المستخلص

ات العمرية ( على مختلف الفئ19-العديد من الدراسات الضوء على التأثير الإيجابي والسلبي للإغلاق بسبب فيروس كورونا )كوفيد سلطت

. هدفت الدراسة إلى تقييم الآثار الاجتماعية والثقافية الإيجابية للبقاء في المنزل بسبب فيروس كورونا. تم جمع البيانات والمناطق المحيطة بهم

ا. وتتكون البيانات من  964عامة السكان باستخدام التصميم المقطعي من خلال استكمال الاستبيان الذاتي عبر الإنترنت من من 
ً
مشارك

فة البيانات الاجتماعية والديموغرافية الرئيسية والعوامل الاجتماعية مثل )الترابط والاستمتاع والتواصل( والعوامل الثقافية مثل )المعر 

الإلكترونية والأبحاث(. وقد تم تحليل البيانات باستخدام الأساليب الكمية وعرضها في الجداول والرسوم البيانية. ومن بين  والتطبيقات

من  %63( 607سنة. ) 50- 30كان بين  %57( 549( من الذكور. العمر )472من الإناث و ) %51( 492، كان )964المشاركين البالغ عددهم 

من المشاركين على  %95( وافق 916من المشاركين على أن الإغلاق يزيد من الترابط الأسري، ) %87( وافق 839سودان. )المشاركين كانوا من ال

من المشاركين أنه يزيد من التواصل مع الأسر الممتدة عبر  %74( وافق 713أنه يزيد من استمتاع الأطفال والرضا عن وجودهم مع والديهم، )

من المشاركين وافقوا على  %88( 848من المشاركين وافقوا على أنه يساعد في ترتيب أولويات احتياجات الأسرة، ) %88( 848وسائل الإعلام، )

ستهلاك المالي من المشاركين على أنه يقلل من الا  %51( 492أنه يعطي فرصة لإعادة ترتيب أولويات الأسرة. الحالة المعيشية للأسرة واتفق )

( على العديد من التأثيرات على أفراد الأسرة وحياتهم. أبرزت هذه 19-اء الطويل في المنزل بسبب فيروس كورونا )كوفيدأثر الإغلاق والبق للأسرة.

 على أ
ً
 فراد الأسرة.الدراسة الآثار الإيجابية للبقاء في المنزل على حياة أفراد الأسرة. وكشفت النتائج عن العديد من التأثيرات التي أثرت إيجابا

 ، البقاء في المنزل، الاثار الإيجابية، الحياة الاجتماعية، والحياة الثقافية.19-: كوفيدلمفتاحيةالكلمات ا
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